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Buschman Éva

CSOKOLÁDÉMANUFAKTÚRA, OSZÉTEK, JÁSZOK

Interjú Turóczi Gábor cégvezetővel 

Eljuttatta az Északi-sarkra egykori alma matere zászlaját, kutatott a Kaukázusban a jászok-
ról, járt kereskedőként Oszétiában. Többször töltött kis időt Oroszországban, ahová 2013-
ban letelepedett, csokoládé-manufaktúrával foglalkozik, amely a chocoMe nevet viseli, és 
100%-ban magyar tulajdonban van. Egyebek mellett erről és jászsági gyökereiről is mesélt 
Turóczi Gábor, aki Moszkva hangulatát is elénk varázsolja a vele készült interjúban. 

–  Szeretném, ha mesélne a jász gyökerekről. Jánoshidai nagyszüleire hogyan emlék-
szik, illetve az a vidék hogyan él szívében, sokat járt ott?

–  Jánoshidai (apai ági) nagyszüleimről viszonylag kevés emlékem van, lényegében „csak 
egy-egy bevillanó képkocka” van róluk, a házukról a Bercsényi úton, szomszédjaikról, házi-
állataikról. Olyan jellegű emlékek, amikor például nagypapám eteti a csirkéket, aztán meg-
emeli a kalapját, és „borostás-szúrós puszit ad nekem”, nagymamám meg olyat mond, hogy 
„rossz vagy, te gyerek, rossz”. Meglehetősen kevés időt töltöttem velük. Nagyon szerény 
életvitelre emlékszem velük kapcsolatban. Például nagypapám csakis azt a 4-5 ételt fogyasz-
totta, amit nagymamám elkészített neki, amit tudott. Elég nagy szegénységben éltek. 
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–  A jánoshidai óvodás, általános iskolai évekből tudna felidézni egy-egy jelentős moz-
zanatot, amire máig szívesen gondol?

–  Jánoshidán nem jártam semmilyen oktatási intézménybe, de gyerekként „a búcsú-
ban” többször megfordultam, amire az anyai nagypapám testvérénél, Marika néninél töltött 
időkből emlékszem. Lakhelyüket akkor úgy hívták, hogy a „Vörös hadsereg útja”. Itt gyűlt 
össze általában a család „a túláton” (így hívták azt hiszem a Zagyvának a falun túlra eső 
területét). Ez a ház ma is megvan, Marika néni gyermeke a tulajdonos. Marika nénit egy-
szer meginterjúvolták az 1980-es években az életéről, a századelőről, a II. világháborúról, 
a „vacokról”, a kisbírókról, a stelázsikról és számos egyéb érdekességről is. Az eredmény 
egy húszoldalas leirat lett, ami tudomásom szerint végül sehol nem jelent meg. Szeretném 
majd kicsit átdolgozni, a mai korral párhuzamba állítani, és valahol közreadni. Na, ott az-
tán lesz majd bőven érdekesség, elfeledett szó, és betekintés egy már nem létező világba!

–  Úgy tudom, utána Jászberényben folytatta általános iskolai tanulmányait.

–  Igen, a Gyakorló Általános Iskolába jártam négy évig, de akkor már egyszer megjár-
tam a családdal Moszkvát. 

–  A Lehel Vezér Gimnázium tanulója is volt, egy esztendőt járt oda. Mit adott Önnek ez 
az egy év, és utána hol folytatta tanulmányait, hogyan került el a Jászságból?

–  Igen, ez így van, egy évet jártam oda, és vélhetően hagyhattam is némi nyomot 
magamról (reményeim szerint pozitívat) a társakban, oktatókban – mivel még 30 év után 
is visszahívnak találkozókra. Remek kis közösség volt, máig tartjuk a kapcsolatot. Innen, 
1992-ben ismét csak Moszkvába vezetett az út. 

– Hogyan került ki Moszkvába?

–  1983–1988 között először, 1992–2000 között másodszor, illetve 2013-tól napjainkig 
itt élek életvitel-szerűen. Tehát az életem felét Moszkvában töltöttem.

–  Oszétiában is járt, kereskedőként, úgy tudom. Miket árult ott? Mit szeretett 
volna nekik eladni?

–  2013 óta a magyar chocoMe csokoládémanufaktúra oroszországi cégvezetőjeként 
tevékenykedek, és igen, jártam Észak-Oszétiában, oda is vittünk csokoládét. Azonban a 
Kaukázus engem főleg nem az üzlet miatt érdekelt, hanem mert imádom ezt a régiót. Min-
den évben lejövök ide egyszer Moszkvából. 

–  Úgy tudom, hogy Oszétia az ukrán–orosz konfliktus egyfajta előzménye. Oda az oro-
szok azért vonultak be és vannak máig ott, mert Grúzia nem adta meg a Dél-Oszétiában élő 
oszéteknek járó jogosultságokat. Van erről konkrét tapasztalata? 
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–  Én a Kaukázus orosz oldalán, illetve Grúziában is az itt és ott élő remek emberekre, 
gyönyörű tájakra, kiváló ételekre koncentrálok, és mindig kihagyom a politikát az útjaimból. 

–  Hogyan képzeljük el a csokoládé-manufaktúrát? Kiknek gyártanak, hová szállítanak?

–  A chocoMe egy 2010-ben alakult, 100%-ban magyar tulajdonban lévő csokoládéma-
nufaktúra, ahol francia csokoládé-alapanyagból készülnek a prémium minőségű termékek 
a világ legjobb hozzávalóival, és mindez gyönyörű csomagolásban. Vásárlóink főleg bor-
boltok, virágüzletek, csokoládé- és kávéüzletek, repterek Duty free boltjai, amelyek nem 
élelmiszerként tekintenek a termékeinkre, hanem inkább mint drága ajándékra. 

–  Igazi jásznak vallja magát. Erről tett tanúbizonyságot, miszerint a Kaukázusban ke-
resi az ide vonatkozó hagyományokat, értékeket. Milyen kutatásokat végez, végzett? 

Mi a fő terület, ami érdekli?

–  Főleg „empirikusokat”, az összes tudomány összes elvét kihagyva! A viccet félreté-
ve: imádom ezt a régiót, keresztbe-kasul körbeutaztam. A táj szépsége, az itt élő emberek 
kultúrája, a helyi gasztronómia vonz általában a legjobban. 

–  Milyen tapasztalatokat szerzett kaukázusi kutatásai során a jászokról, a jász értékekről?

–  Úgy mondanám, hogy bárhol jártam a Kaukázusban, mindenhol „otthon éreztem 
magam”. Ami nagyon megragadt bennem, az a helyi nagymértékű vendégszeretet, segítség-
nyújtás, remek közösségi élet. El nem tudnám képzelni ugyanezt, mondjuk Nyugat-Európában. 

Járt gyönyörű tájakon
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–  Mesélne Borisz Alekszandrovics Kalojev jeles oszét néprajzkutatóval való barátságá-
ról? Hol és hogyan ismerkedtek meg?

–  Moszkvában találkoztunk először a 90-es években, aztán többször is, remek barát-
ságban volt a két család. Főleg a felesége, Galina Petrovna sok-sok észak-oszét kapros-tú-
rós pirogjára emlékszem. 

–  Ő inspirálta Önt a kutatásokra. Több könyvet írt a jászok és az oszétok–alánok ro-
konságáról. Miért érdekelte őt a jász kultúra ennyire, mit mesélt erről Önnek?

–  Hát ezt csakis ő tudná megválaszolni, de sajnos 2006-ban, 90 éves korában eltávozott 
közülünk. Azt nem titkolom, hogy inspirált abban, hogy Észak-Oszétiába eljussak. Nála 
gyönyörűbben senki nem tudta volna leírni eme táj szépségét. 

–  Kalojev ismerte a Jász Múzeum egykori igazgatóját, Tóth Jánost is, hogyan került 
vele kapcsolatba?

– Erre a kérdésre nem tudok sajnos válaszolni. Én még gyermekéveimből emlékszem 
„János bácsira”, akinek a lánya, Tóth Marianna (aki mellesleg történelmet tanított nekem a 
Lehel Vezér Gimnáziumban) ma is remek barátságot ápol Jászberényben élő édesanyámmal. 
Erről szerintem ő tudna többet mesélni. 

–  Szeretném, ha mesélne az igazi „kuriózumnak” számító északi-sarki expedíciójáról, 
ahová egykori iskolájának, a gyakorlóiskolának a zászlaját is eljuttatta!

–  Ez 2006-ban történt. Volt egy őrült ötletem, eljutni egyszer a „Föld csúcsára, az Észa-
ki-sarkra”, mint régen az „igazi felfedezők”. Ez sikerült is – bár nem volt egy egyszerű ka-
land. Harmadik magyarként vagyok „elkönyvelve”, aki járt az Északi-sarkon, de ennél sok-
kal fontosabb, hogy az expedícióba valóban sikerült bevonni egykori alma materemet, ahová 
műholdas telefonon jelentkeztem be a „sarkról”. Az expedíció után tartottunk egy nagyszabá-
sú élménybeszámolót a diákoknak, és igen, az iskola zászlaja is járt az Északi-sarkon! Nagyon 
nem mindennapi dolog!

–  Szakdolgozatának témája Városimázs-fejlesztés Jászberény példáján volt, miről 
szólt a dolgozat?

–  A Moszkvai Nemzetközi Kapcsolatok Állami Egyetemén védtem meg diplomamunká-
mat. Utólag kijelenthetem, hogy egy kis pénzt szerettem volna keresni vele, ami sikerült is: a 
helyi önkormányzat megvásárolta a dolgozatot. Ebből következtetek arra, hogy jól sikerülhe-
tett! A célom az volt egyébként, hogy bemutassam szülővárosomat, tágabb értelemben pedig 
az, hogyan lehet még vonzóbbá tenni a helyieknek, az idejövőknek és a befektetni vágyóknak. 
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–  Szeretném, ha beszélne Moszkváról, ahol ma is él! Keveset hallunk itthon róla. 

–  Három teljesen eltérő korszakban éltem-élek Moszkvában, és mindig más arcát mu-
tatta a város. Régen a kommunizmus alatt szinte semmi nem volt a boltokban, a 90-es 
években betört ide a piacgazdaság, ma pedig már egy tizenötmilliós világváros, egy koz-
mopolita-felhőkarcolós-különvilág. Nem tudnám összehasonlítani ma egy magyar város-
sal sem, de igazából szinte semmivel sem. Itt ma a pénz az úr, az üzlet, a város sosem áll 
le, mindenki hajtja a pénzt. Persze nyilvánvalóan rengeteg szépség és kulturális látnivaló 
is rejtezik itt: tudomásom szerint a médiában a világ látnivalói közt a Vörös-tér például 
előkelőbb helyen szerepel, mint a Louvre. 

–  Miként él és dolgozik ott mostanában egy magyar kereskedő?

–  Kilenc éve vagyok kint a chocoMe-vel, mintegy 300 boltban elérhetőek a vállalat 
termékei. Nem volt egyszerű a termékbevezetés, mint ahogy semmi sem az Oroszország-
ban, de ha egyszer ráérez az ember a helyi kulturális és gazdasági szokásokra, akkor érhet 
el sikereket. Éves szinten mintegy 80 000-100 000 darab terméket adunk el itt. 

–  Beszélne a családjáról, ők hogyan élnek, mit csinálnak?

–  Mint már említettem, édesanyám ma is Jászberényben él, két gyermekem pedig a Bala-
tonnál. Sajnos lassan ők is megszokják, hogy a Viber lett a legfőbb kommunikációs csatorna 
köztünk, de azért igyekszem olyan gyakran hazautazni hozzájuk, amilyen gyakran csak lehet. 

Az utazás, más kultúrák, tapasztalatok szerzése fontos szerepet töltenek be az életében


